

SESSION S73

English

Cross-border territories and innovation

The OECD and the European Union emphasise the need to encourage competition and innovation, not only through national approaches but also territorial ones; this European funding for cohesion policy will be determined by the regions on production of the “S3” (smart specialisation strategies). Most often, the horizon of such policies remains national, actors on the other side of the border being perceived as competitors, or at best role-models (benchmark).

However, in some cross-border projects, the border crossing the project area is used as a potential for pooling existing resources from either side of the border to create synergies. Cross-border territories are faced with differing legislation, framework conditions, practices, and organisational structures: the meeting of two or three different national settings can slow projects, but also be a source of innovation. An economic and technological reading of innovation should not obscure the questions of organisational or even societal innovation.

The diversity brought by the border is conducive to innovation: if the barriers of culture and language are broken down, a bilingual labour force and bilingual businesses can venture into markets broader than those of the cross-border territory. The cross-border context encourages benchmarking, the creativity of individuals, businesses, and public-sector actors experimenting with innovative cross-border policies.

Français

Territoires transfrontaliers et innovation

L'OCDE, l'Union européenne mettent l'accent sur la nécessité d'encourager la compétitivité et l'innovation, au travers d'approches non seulement nationales, mais également territoriales ; ainsi le financement européen de la politique de cohésion sera conditionné à la production par les régions de « S3 » (smart specialization strategies). Le plus souvent, l'horizon des telles politiques reste national, les acteurs de l'autre côté de la frontière étant perçus comme des concurrents, ou au mieux des modèles (benchmark).

Cependant, dans certains projets transfrontaliers, la frontière traversant le territoire du projet est utilisée comme un potentiel, permettant de mutualiser les moyens existants de part et d'autre pour créer des synergies. Les territoires transfrontaliers sont confrontés à des législations, conditions cadres, pratiques, organisations divergentes : la rencontre de deux ou trois cadres nationaux différents peut freiner les projets, mais aussi être une source d'innovation. Une lecture économique et technologique de l'innovation ne doit pas occulter les questions d'innovation organisationnelle voire sociétale.

La frontière apporte un effet de diversité propice à l'innovation : si l'obstacle de la culture et/ou de la langue est franchi, une main d'œuvre et des entreprises bilingues, bi-culturelles peuvent s'aventurer dans des marchés plus larges que ceux du bassin transfrontalier. Le contexte transfrontalier favorise le benchmarking, la créativité des individus, des entreprises, des acteurs publics, qui expérimentent des politiques transfrontalières innovantes.